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در  که  هنری  آثار  مرمت گر  و  مجسمه ساز  هنرمند  صدیقی،  فریدون  پیکر    
هشتادوچهارسالگی بر اثر ایست قلبی درگذشت، روز دوشنبه به  خواسته خودش 
آکادمیک  تحصیلات  او  شد.  سپرده  خاک  به  عادی  قطعه ای  در  و  همسرش  کنار 
مجسمه سازی و مرمت مجسمه را در  آکادمی هنر اتریش تکمیل کرد و سپس در 
کارگاه پدرش در رم، به عنوان دستیار کار کرد. از آثار مهم فریدون صدیقی می توان به 
 نماد میدان انقلاب اشاره کرد که در سال ۶۱ ساخته و نصب شد. او فرزند ابوالحسن 
صدیقی یکی از مهم ترین مجسمه سازان ایرانی  بود که در عمر هنری خود مجسمه های 
، الیاس  مهمی ازجمله مجسمه گچی فردوسی، مجسمه های نیم تنه و تمام قد امیرکبیر
 دوره گرد، نادر شاه افشار، مجسمه ابوعلی سینا، خیام، سعدی، دلاک حمام و سیاه 
نی زن را ساخته بود.  فریدون صدیقی، مرمت  برخی از مجسمه های مهم پدرش ازجمله 

خیام، امیرکبیر و مجسمه مشهور فردوسی را هم برعهده داشت  . 

  گروه رستاک قصد دارد عواید فروش قطعه جدید خود با عنوان »لیلو« را برای 
قدردانی از تلاش ها و خدمات کادر درمانی به  پزشکان و پرستاران کشور اهدا کند. 
»لیلو« از قطعات کردی کرمانجی است که پس از انتشار قطعاتی از کشورهای جمهوری 
 آذربایجان، ترکیه، افغانستان و عراق، پنجمین اثر از پروژه فرامرزی »در خانه، بی مرز« این 
گروه به شمار می رود. این اثر از   هفدهم اردیبهشت منتشر خواهد شد و در وبگاه های 
«، »آی تونز« و »آمازون« قابل  دسترس عموم  معتبر داخلی و خارجی ازجمله »بیپ تونز

علاقه مندان خواهد بود .

  کالسون وایتهد، نویسنده آفریقایی- آمریکایی به عنوان چهارمین نویسنده ای که 
اکنون دو بار در بخش داستانی برنده جایزه پولیتزر  شده است، باز هم به عنوان برنده 
بخش ادبیات این رویداد مهم ادبی انتخاب شد. او برای رمان »نیکل بویز« که درباره 
سوء استفاده از  پسران سیاه پوست در مدرسه اصلاح نوجوانان در فلوریدا است، جایزه 
را از آن خود کرد. پیش از وایتهد تنها بوث تارکینگتون٬  ویلیام فاکنر و جان آپدایک دو بار 
این جایزه را در بخش ادبیات از آن خود کرده بودند. معرفی برندگان پولیتزر چند هفته به 
دلیل  شیوع کرونا به تعویق افتاد و امسال از راه دور از اتاق نشیمن مدیر آن، دانا کندی 

اعلام شد . 

  » اگر خون جاری شود« اثر جدید  استفن کینگ، نویسنده مشهور آمریکایی ژانر 
وحشت و خالق رمان های » درخشش« و » آن«  به فهرست پرفروش های داستانی جلد 
سخت نشریه نیویورک تایمز راه  یافت. او که برنده جایزه های متعدد ادبی است، خالق 
بیش از   ۲۰۰اثر ادبی در ژانرهای وحشت و خیال پردازی است. آثار او تاکنون بارها مورد 
اقتباس سینمایی قرار گرفته. فیلم  سینمایی   »آن« از رمانی با همین نام از نوشته های 

»کینگ« ساخته شده است . 

عباس غفاری، منتقد تئاتر: »در بحران کرونا تاجران فرهنگ و ماهیگیران چیره 
دست آب های گل آلود هم بیکار ننشستند. آنها هم  آمده بودند تا به شکلی 
فرهنگی! از این خوان گسترده برای خود خوراکی لذیذ ابتیاع کنند. به بهانه 
ساخت کتاب صوتی یا پادکست  به راحتی کتاب ها را روخوانی کردند، بی آن که 
مبلغی به پدیدآورنده اثر بپردازند، برای تولید فرهنگی که نباید پول پرداخت، آن هم  در این 

شرایط که مردم نیاز به روحیه دارند .«

 بهروز وجدانی، پژوهشگر موسیقی: »افرادی که آثار موسیقایی دیگر را کپی و 
آنها را منتشر می کنند، اصل را بر این گذاشته اند که  مردم متوجه نمی شوند؛ 
ولی این تفکر اشتباه است. مسئولان و افرادی که آثار هنری موسیقایی را کپی 
می کنند، باید باور کنند مردم  ما یکدست نیستند؛ بلکه یک سری از آنها 
هوشیار هستند. اگر این باور در آنها ایجاد شود که وقتی  تلویزیون یک اثر کپی را پخش می کند 
در بین میلیون ها بیننده ، برخی از آنها با کارهای فرهنگی و هنری آشنا هستند و متوجه کپی  کاری 

تلویزیون خواهند شد، این کار را نخواهند کرد .«

 رامبد جوان:  »کرونا چیزی نیست که دیگر از زندگی همه به طور کامل بیرون 
برود و ما به دوران قبل از کرونا برگردیم. البته   عده ای هستند که دیگر 
توصیه ها را رعایت نمی کنند درحالی که این بیماری همچنان هست و قربانی 
می گیرد و نگرانی ها و  اضطراب ها هم اضافه می شود و در بین همه کسانی که 
بی تفاوتی را در این وضع انتخاب می کنند من خودم آدمی هستم که قطعا  دیگر مثل گذشته 
زندگی نخواهم کرد و می دانم آدم هایی مثل من هم کم نیستند که همین طور راحت و بی خیال 
به فضاهای جمعی  بروند و بدون مراقبت در کنار بقیه زندگی کنند. پس به نظرم این تأثیر دیگر 

گذاشته شده و ما در همین فرصت، اتفاقی به اسم  اکران آنلاین را تجربه کردیم .«

 آرش آبسالان، استاد صدا و بیان: »همان گونه که برای فراگیری نوازندگی باید 
تمرین داشت، برای نواختن ساز صدای مان هم باید  وقت بگذاریم و تمرین 
کنیم. روشن است هرقدر تمرین بیشتر باشد، توانایی ما در این زمینه بیشتر 

خواهد بود .« 

  » تایکا وایتیتی« که در جوایز اسکار ۲۰۲۰ موفق به کسب جایزه بهترین فیلمنامه 
»جنگ  جدید  قسمت  بر  کارگردانی  علاوه  شد،  ربیت«  »جوجو  ساخته اش  برای 
ستارگان«، نگارش فیلمنامه آن را نیز با همکاری »کریستیون ویلسون« از نویسندگان 
فیلم  جدید  قسمت  اکران  تاریخ  هنوز  داشت.  خواهد  برعهده  جنگی   »۱۹۱۷«  درام 
»جنگ ستارگان« اعلام نشده و »وایتیتی« نیز پیشتر با  چندین پروژه سینمایی قرارداد 
امضا کرده است. او قرار است در پروژه بعدی خود کمدی فوتبالی »هدف بعدی برنده 

« مقابل دوربین ببرد . « و »الیزابت تاندر می شود« را با  بازی »مایکل فسبندر

  هنگ کنگ پس از رفع محدودیت های فاصله گذاری اجتماعی برای مهار شیوع 
ویروس کرونا اعلام کرد از آخر هفته جاری فعالیت  سالن های سینمایی خود را از سر 
خواهد گرفت. علاوه بر سالن های سینما، باشگاه های ورزشی و کلوپ های بازی و 
فعال  دیگر  بار  تب سنجی  چون  احتیاطی  تمهیدات  با  هنگ کنگ  نیز  در  سرگرمی 
خواهند شد. هنگ کنگ برای دهمین روز در ۱۶روز اخیر هیچ  مورد جدید از ابتلا به 
ویروس کرونا ثبت نکرده است و در مجموع تنها ۱۰۴۰ مورد در این کشور شناسایی شد 

که جان چهار نفر  را گرفت . 

روی خط سینما 

نیکلاس کیج بازیگر مشهور 
آمریکایی برنده جایزه برای 

نخستین بار در یک سریال 
تلویزیونی نقش آفرینی می کند. 

او قرار است در  سریالی با 
محوریت زندگی جو اگزوتیک که 
سوژه سریال مستند »ببر شاه« 

محصول نتلفیکس بود، بازی 
کند. این سریال هشت  اپیزودی 

هم اکنون  در استودیوهای 
»ایمیجین تلویزیون« و بخش 

تلویزیونی »سی بی اس« درحال 
تولید است.  داستان این 

 مجموعه بر زندگی »جو 
شریبووگل« ملقب به »جو 

اگزوتیک« نگهبان عجیب و 
غریب و نامتعارف باغ وحشی در 

ایالت اوکلاهاما  آمریکاست که 
برای نگه داشتن باغ وحش خود 

مبارزه می کند، مبارزه ای که حتی 
سلامت عقلش را به خطر 

می اندازد .  

نیکلاس کیج نخستین 
سریالش را بازی می کند

محمود فرشچیان، نقاش و 
نگارگر ایرانی که او هم این روزها 

را در خارج از کشور در قرنطینه 
خانگی به سر می برد، با ارسال 

 پیامی تصویری به فرهنگستان 
هنر از جامعه پزشکان و 

پرستاران کشور تقدیر کرد. او در 
این پیام تصویری می گوید: »من 

 محمود فرشچیانِ نقاش 
هستم. پزشکان عالی قدر 

والامقام، پرستاران دلسوز فداکار 
و کادر درمانی بیمارستان ها که با 

سعی و کوشش و  جدیت فراوان 
در مداوای بیماران کوشش 

می کنید و جان برکف با همت 
شبانه روزی خودتان، آلام بیماران 
را دوا  و شفا  می بخشید، خداوند 

به شما اجر و پاداش فراوان 
بدهد. من به عنوان عضوی 

کوچک از جامعه بزرگ هنری 
ایران، به شما هزاران  بار تحسین 

و ستایش و آفرین عرض 
می کنم. همکاری و همیاری 

هموطنان عزیزمان در این راه، 
بسیار آرامش بخش و کارساز 

است.  خداوند کمک کند و این 
آلام و این معضل جهانی را از 

جامعه جهان مرتفع کند. از درگاه 
الهی آرزو دارم که آنها که به 

رحمت الهی  رفته اند مورد لطف و 
عنایت و بخشش الهی قرار 

بگیرند؛ خداوند یار و یاورتان! 
تندرست و سلامت باشید .« 

من محمود فرشچیانِ 
نقاش هستم

 صداوسیما فرکانس هایش را به مخابرات بدهد
خواننده پاپ نسل اول بعد از انقلاب از ایده برگزاری کنسرت ها و اجرای تئاترها برای 
مردم  در خانه حمایت می کند اما به شرطی که کیفیت نمایش آثار افزایش پیدا کند و 
البته به دلیل  رشته تحصیلی اش به راه آن هم وارد است. می گوید سال هاست بر سر 
فرکانس های 800  و 900 مگابایتی که در اختیار صداوسیماست، دعواست و سازمان 
کوتاه نمی آید: »این  فرکانس ها برای پخش آنالوگ در گذشته بوده است در صورتی که 
حالا برنامه های صداو سیما از طریق سیستم دیجیتال پخش می شود و در این شرایط 
حاضر نیست فرکانس ها را در  اختیار نهاد دیگری قرار دهد و این در مقابل رفاه مردم 
است. اگر این فرکانس ها برای  استفاده منصفانه در اختیار مخابرات قرار گیرد، مشکل 
سرعت اینترنت، پهنای باند و کیفیت  تصاویر آن رفع خواهد شد.« در روزهای فروردین 
با همکاری شهرداری  تئاتری ها  از خوانندگان  و برخی  اردیبهشت امسال بسیاری  و 
ج میلاد و چند سالن، نمایشی اجرا کردند  و اجراهایشان از طریق سامانه های  تهران در بر
تماشای آنلاین پخش شد، در صورتی که کیفیت اجراها  پایین بود و به علت پایین بودن 
سرعت اینترنت، مخاطبان هنگام اجرا با قطعی های پشت  سر هم روبه رو می شدند 
بنابراین هزینه ها اگر نه بی فایده اما کم فایده بود. حتی خیلی ها به  شبکه های مجازی، 
اینترنت و تلفن های هوشمند دسترسی نداشتند تا برنامه ها را تماشا کنند،  به همین 
دلیل حسین زمان، بحث انتقال کانال های تلویزیونی را به بخش خصوصی و پخش این 
 برنامه ها از طریق این کانال ها پیش می کشد: »هنرمندان می توانند کارشان را در کانال 
 ها عرضه کنند و حتی آن به فروش برسانند و به آنها سوبسید داده شود، در این صورت 

 هم مشکلات معیشتی آنها تا حدی برطرف می شود و هم مردم سرگرم می شوند .« 

 از یاد نرفته بودم
حسین زمان  سال گذشته سرانجام پس از 17 سال دوری اجباری از فعالیت حرفه ای 
موسیقی،  از رفع محدودیت هایش گفت و اینکه قرار است کنسرت برگزار کند. کنسرت 
ج میلاد در دو سانس برگزار شد اما کرونا  در نخستین هفته  مرداد ماه سال 98 در بر
از  بسیاری  »پیش بینی  کرد.  لغو  شهرستان ها  در  را  او  و  اسفند  بهمن  کنسرت های 
ج  بازگشت من، این بود که از یادها  رفته ام  و در کنسرت مخاطبی ندارم اما همان اجرای بر
میلاد در دو سانس نشان داد که  این طور نیست و سالن پر شد. همه مخاطبانم آمدند. 
اجرایی که کوتاه بود اما برای ارتباط با  مخاطبانم فرصتی شد و حالا هم نمی دانم آیا دوباره 
نصیبم می شود یا نه؟ البته در سال هایی  هم که ممنوع الکار بودم از موسیقی دور نبودم 
و درحال جمع آوری ترانه بودم. با هزینه و  امکانات شخصی هم چند کار تولید کردم تا از یاد 
نروم اما به لحاظ حرفه ای نمی توانستم  تولیدی داشته باشم.« حسین زمان از آن دسته 
از هنرمندانی بود که همیشه در ترانه هایش نیم  نگاهی به مسائل اجتماع خود داشت 
و همین موضوع دردسرهایی برایش رقم زد: »می  گفتند چرا در   کنسرت هایت حرف 
می زنی؟ چرا مصاحبه می کنی؟ تو فقط بخوان. اما من فکر می کنم باید  به اعتقاداتم پایبند 
ج می ساختم اما حتی  همین حالا هم  باشم و گرنه فرمایشی کار می کردم و با درآمدش بر

برای ساخت یک ویدیو کلیپ لنگم .«

 موسیقی پاپ واقعی در دهه 50 جا مانده بود
، محمد اصفهانی، قاسم افشار و خشایار  او به همراه افرادی چون علیرضا عصار

اعتمادی  جزو نخستین خوانندگانی بودند که پس از انقلاب در ایران موسیقی پاپ کار 
کردند اما پس از  مدتی به حاشیه رفتند. »حدود 24 سال پیش ما چند نفر موسیقی پاپ 
را دوباره زنده کردیم.  باور ما این بود که موسیقی پاپ واقعی در دهه50 جا مانده است و 
می خواستیم آن را دوباره  شکوفا کنیم. تقریبا تا سال 79 هم موفق بودیم، شرایط مجوز 
و ممیزی خیلی سخت  بود، برای کنسرت های شهرستان مشکلات زیادی داشتیم و اگر 
ترانه ها کمی رنگ و بوی  عاشقانه یا فضای اجتماعی داشت، رد می شد. داشتیم به سمت 
تعالی حرکت می کردیم اما یکدفعه همه چیز  خراب شد و انگار عزم و اراده ای هم برای آن 
وجود داشت. می گفتند،  موسیقی را نمی توانیم از بین ببریم اما می توانیم موسیقی را با 
موسیقی از بین ببریم و همین  کار هم شد. اگر آثار حال حاضر در گذشته برای مجوز به 
ارشاد می رفت، تهیه کننده و  خواننده اش محاکمه می شد اما حالا ممیزی بیشتر برای 
کارهایی است که اعتراضی یا  رنگ و بوی اجتماعی داشته باشد. همین حالا یکی دو کار 
من، همین مشکل را پیدا کرده  است. آثار مبتذل و بی ارزشی که تنها به هنر موسیقی 
می دهند  تغییر  را  مردم  موسیقایی  ذائقه  و  می  گیرند  مجوز  راحتی  به  می زنند  لطمه 
درحالی که  برهم زدن این فضا توسط  هنرمندان سال ها زمان خواهد برد.« او معتقد 

است که این روزها کلام و موسیقی در بدترین  دوره تاریخ موسیقی ایران قرار دارد . 

 ترانه هایم را به نفع افراد نیازمند منتشر می کنم
چند وقت پیش این خواننده در صفحه اینستاگرام خود نوشت که قصد دارد آثار 
جدیدش را به  نفع افراد نیازمند به فروش برساند و حتی از مخاطبانش نظرخواهی هم 
کرد: »تنها  سرمایه در دست من همین ترانه هاست که به سختی و مصیبت هزینه آنها 
را تأمین کرده  ام.« البته برخی از این آثار هنوز از ارشاد مجوز نگرفته اند و در برخی موارد 
حتی به او  گفته اند که شعر را اصلاح کند. »اثری که در کنسرت هم آن را اجرا کردم و آن زمان 
مجوز  اجرایش را دادند حالا در ارشاد مانده و می گویند شعرش را اصلاح کن. در صورتی که 
کاری را که  در استودیو ضبط کردم، هرگز اصلاح نمی کنم. این چند وقت که شرایط کنسرت 
مهیا نبود  تصمیم گرفتم پنج مورد از آثارم را به تدریج منتشر و به جایش شماره حساب 
خیریه ای  معتبر و فعال در زمینه کرونا را اعلام کنم تا افراد در صورت دانلود مبلغی را برای 
کمک  واریز کنند. همچنان هم این تصمیم را دارم و به محض دریافت مجوز چنین کاری 

را خواهم  کرد .«

 قرنطینه از یک جهاتی شبیه محاصره شدن در جنگ است
حسین زمان در سال های آغاز جنگ با اینکه درحال تحصیل در آمریکا بود اما به ایران 
 بازگشت و به جبهه رفت تا از تخصص خود در آنجا استفاده کند: »بیشتر کار مخابراتی 
نصب  دکل، آنتن، فرستنده و گیرنده را انجام می دادم. تقریبا سال های آخر جنگ بود و 
یک بار در  تابستان که برای همین کار به جزیره مجنون رفتیم، گیر کردیم و حدود 30روز در 
شدن  شهید  تلخ  خاطرات  هنوز  می گوید  حالا  بودیم.«  عراقی  محاصره  نیروهای 
دوستانش را به یاد  دارد: »شاید مردم در این دوران قرنطینه و محدودیت هایش، حس 
رزمندگان را در زمان  محاصره  دشمن درک کنند، البته که خیلی متفاوت است اما از 
جهاتی هم شبیه است.  به رغم اینکه ممکن است در جایی با خودم رفتار بدی شده 
باشد اما اگر دوباره نیروهای  خارجی کشور را مورد تهاجم قرار دهند حتما در خط اول قرار 

می گیرم چون این موضوع  ملی است و نمی توانم چشمم را روی آن ببندم.«  

گفت وگوی »شهروند« با حسین زمان، یکی از نسل اولی های موسیقی پاپ ایران بعد از انقلاب

یادرفتهام میکردنداز فکر
ثار حال حاضر در گذشته برای مجوز به ارشاد می رفت، تهیه کننده و خواننده اش  محاکمه می شد   اگر آ

] نیره خادمی[ رفته بودند دکل های مخابراتی را برای آسان کردن ارتباطات رادیویی جنگ  نصب کنند، جزیره  محاصره شد و حسین زمان به همراه بقیه     
گروه نزدیک 30روز در  گرمای سوزان تابستان آن سال جزیره مجنون گیر کردند. هر روز که می گذشت توپخانه  دشمن ترکش های بیشتری را به مخزن تنها حمام 
صحرایی شان اضافه می کرد و هر ثانیه  ممکن بود یکی از آن ترکش ها که صدای شلیک گلوله اش را می شنیدند روی سقف سنگرشان خراب  شود. مهندس 
مخابرات آن سال ها که حالا به عنوان یکی از نسل اولی های موسیقی پاپ ایران  بعد از انقلاب شناخته می شود، همزمان با شروع جنگ، تحصیلات خود را در 
آماده است.  آمده بود. هنوز هم می گوید اگر جنگی شود که استقلال ایران  در خطر باشد برای رفتن به خط اول مبارزه  آمریکا رها  کرده و برای جنگ به ایران 
محاصره یا به معنای دیگر قرنطینه  را در زمان جنگ تجربه کرده، پس از آن آثارش تا 17 سال به نوعی قرنطینه را تجربه  کرد و این روزها هم کرونا او را مجبور به 
خانه نشینی کرده. حسین زمان در این روزها  نجاری را-که همیشه آرزویش را داشته- یاد می گیرد، کتاب می خواند و کارنامه کاری اش در  زمینه موسیقی را زیرورو 

می کند تا به قول خودش »اشتباهاتش را اصلاح« کند:  »باید به  زندگی در سایه کرونا عادت کنیم و شاید تا یک یا حتی دو سال دیگر ادامه داشته باشد .« 
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